

شركة الإثمار القابضة وشركتها التابعة والمملوكة لها بالكامل، بنك الإثمار،

تعلنان عن نتائجهما المالية لعام 2018

- أي بي كابيتال، الشركة التابعة والمملوكة بالكامل للإثمار القابضة، تستحوذ على حصة إضافية في مجموعة سوليدرتي القابضة لتصبح شركة تابعة لأي بي كابيتال
- كجزء من خطته الرقمية، بنك الإثمار يستكمل تحديث هام خلال عام 2018 للبنية التحتية وأنظمة تكنولوجيا المعلومات

المنامة، البحرين - 13 فبراير 2019 - أعلنت كل من شركة الإثمار القابضة ش.م.ب.، المؤسسة المالية التي تتخذ من البحرين مقراً لها، وشركتها التابعة والمملوكة لها بالكامل، بنك الإثمار ش.م.ب. (مقفلة)، بنك التجزئة الإسلامي الذي يتخذ من البحرين مقراً له، عن أرباح في نتائجهما المالية لعام 2018.

صرح بذلك رئيس مجلس إدارة شركة الإثمار القابضة، ورئيس مجلس إدارة بنك الإثمار أيضاً، صاحب السمو الملكي الأمير عمرو الفيصل في أعقاب مراجعة وموافقة كلا مجلسي الإدارة على النتائج المالية الموحدة للسنة المنتهية في 31 ديسمبر 2018.

وقد سجلت شركة الإثمار القابضة صافي ربح بلغ 10.06 مليون دولار أمريكي للسنة المنتهية في 31 ديسمبر 2018 مقارنةً بصافي خسارة بلغ 72.40 مليون دولار أمريكي للفترة نفسها من عام 2017. ويتضمن ذلك صافي خسارة خاص بالمساهمين للسنة المنتهية في 31 ديسمبر 2018 بلغ 23.98 مليون دولار أمريكي مقارنةً بصافي خسارة بلغ 84.71 مليون دولار أمريكي سُجلت في الفترة نفسها من عام 2017. أما عائد السهم خلال العام، فقد تحسن إلى سالب 0.82 سنتات أمريكية مقارنةً بسالب 2.91 سنتات أمريكية للفترة نفسها من عام 2017.

كما تضمنت النتائج صافي خسارة بلغ 1.28 مليون دولار أمريكي لفترة الثلاثة أشهر المنتهية في 31 ديسمبر 2018 مقارنةً بصافي خسارة بلغ 56.2 مليون دولار أمريكي للفترة نفسها من عام 2017. وكان صافي الخسارة الخاص بالمساهمين لفترة الثلاثة أشهر المنتهية في 31 ديسمبر 2018 قد بلغ 26.71 مليون دولار أمريكي، أي انخفاض بنسبة 53.7 في المائة مقارنةً بصافي خسارة بلغ 57.67 مليون دولار أمريكي سُجلت في الفترة نفسها من عام 2017. وكان عائد السهم لفترة الثلاثة أشهر المنتهية في 31 ديسمبر 2018 قد انخفض بمقدار 0.92 سنتات أمريكية مقارنةً بسالب 1.98 سنتان أمريكية للفترة نفسها من عام 2017.

وفي ديسمبر 2018، استحوذت شركة أي بي كابيتال، وهي شركة تابعة ومملوكة بالكامل للإثمار القابضة، على حصة إضافية في مجموعة سوليدرتي القابضة، واحدة من أكبر شركات التكافل في البحرين. ونتيجة لذلك، أصبحت مجموعة سوليدرتي القابضة شركة تابعة لأي بي كابيتال. وخلال شهر ديسمبر 2018، أصبح صندوق دلمونيا للتطوير 1، وهو صندوق تتم إدارته من قبل بنك الإثمار، الشركة التابعة والمملوكة بالكامل للإثمار القابضة، تابع لبنك الإثمار بعد ارتفاع حصة البنك في الشركة بنسبة أكثر من 50 في المائة.

وتعليقاً على هذه النتائج قال سمو الأمير عمرو الفيصل: "بالأصالة عن نفسي ونيابة عن مجلس إدارة شركة الإثمار القابضة، يطيب لي أن أعلن بأنه على الرغم من تحديات ظروف السوق الصعبة فإن المجموعة تواصل تنفيذ خطة

التحول في عام 2018 والذي اختتمته بإنجازات هامة. وتضمن ذلك التحسن في الأداء المالي وتنفيذ العديد من المبادرات الهامة لتحقيق النمو".

وأضاف سموه: "إن نتائج عام 2018 تظهر بأن إجمالي الإيرادات قبل خصم المخصصات والضرائب الخارجية للسنة المنتهية في 31 ديسمبر 2018 قد ارتفعت إلى 43.42 مليون دولار أمريكي، أي زيادة بنسبة 96.8 في المائة مقابل 22.10 مليون دولار أمريكي سجلت في الفترة نفسها من العام الماضي. ويعود ذلك في الأساس إلى حصتنا المرتفعة من الأرباح بعد خصم الضرائب من الشركات التابعة الناتجة عن إعادة تصنيف أصل معين ضمن المجموعة محتفظ به لغرض البيع إلى شركة زميلة خلال هذه الفترة.

واستطرد سموه قائلاً: "ونتيجة لذلك، ارتفع الدخل التشغيلي للسنة المنتهية في 31 ديسمبر 2018 بنسبة 12.7 في المائة ليصل إلى 259.82 مليون دولار أمريكي مقابل 230.56 مليون دولار أمريكي سجل في الفترة نفسها من عام 2017. وكان الدخل التشغيلي لفترة الثلاثة أشهر المنتهية في 31 ديسمبر 2018 قد بلغ 48.34 مليون دولار أمريكي، أي انخفاض بنسبة 2.3 في المائة مقابل 49.48 مليون دولار أمريكي سجلت في الفترة نفسها من عام 2017".

وأوضح سموه قائلاً: "إن الميزانية العمومية للإثمار القابضة انخفضت بشكل طفيف بنسبة 1.4 في المائة، حيث بلغ إجمالي الأصول 8.49 مليار دولار أمريكي كما في 31 ديسمبر 2018 مقابل 8.61 مليار دولار أمريكي كما في 31 ديسمبر 2017. وقد بلغ إجمالي حقوق الملكية 116.36 مليون دولار أمريكي كما في 31 ديسمبر 2018 أي انخفاض بنسبة 67.3 في المائة مقابل 355.33 مليون دولار أمريكي كما في 31 ديسمبر 2017، ويعود هذا الانخفاض بشكل أساسي نتيجة تأثير معيار المحاسبة المالية (FAS 30) وتأثير أسعار صرف العملات نتيجة انخفاض قيمة الروبية الباكستانية خلال العام على حقوق المساهمين".

كما قال سموه: "بالنيابة عن مجلسي الإدارة، أود أن انتهز هذه الفرصة لأعرب عن عميق شكري وتقديري للمساهمين على ثقتهم، كما أتوجه بوافر الشكر والامتنان إلى مصرف البحرين المركزي ووزارة الصناعة والتجارة والسياحة وبورصة البحرين وبورصة الكويت وسوق دبي للأوراق المالية على مساندتهم وإرشاداتهم المستمرة".

وأردف سموه بالقول: "يسرني أيضاً أن أعلن أنه كجزء من استراتيجيته نحو التحول الرقمي، قام بنك الإثمار باستكمال إطلاق نظاماً محدثاً للبنية التحتية وأنظمة تكنولوجيا المعلومات خلال عام 2018. إن هذا النظام الجديد، والذي تم إطلاقه للمساعدة في دعم نمو الأعمال وتحسين كفاءة العمليات والرقابة الداخلية وتعزيز تجربة العملاء المصرفية، تضمن تحديث هام لنظام الأعمال المصرفية للبنك وتوفير نظام جديد للخدمات المصرفية الإلكترونية. ويقدم النظام الجديد أساساً قوياً لدعم نمو أعمال البنك، حيث يوفر المرونة والسرعة لإطلاق منتجات وخدمات جديدة مع التركيز على العميل".

ومن جانبه قال الرئيس التنفيذي لشركة الإثمار القابضة، والرئيس التنفيذي لبنك الإثمار أيضاً، السيد أحمد عبد الرحيم بأن الأداء المالي لكل من الشركة والبنك مقابل تحديات ظروف السوق لعام 2018 يؤكد على أن الجهود المبذولة لتحقيق التحول في المجموعة تؤدي ثمارها.

وأضاف السيد عبد الرحيم: "إن النتائج المالية لبنك الإثمار تظهر تحقيق صافي ربح بلغ 14.14 مليون دينار بحريني للسنة المالية المنتهية في 31 ديسمبر 2018، أي زيادة بنسبة 126.7 في المائة مقارنةً بصافي ربح بلغ 6.24 مليون دينار بحريني سجلت عام 2017. وكان صافي الربح الخاص بمساهمي البنك للسنة المالية المنتهية في 31 ديسمبر 2018 قد بلغ 1.41 مليون دينار بحريني، أي انخفاض بنسبة 10.9 في المائة مقارنةً بصافي ربح بلغ 1.58 مليون دينار بحريني سُجلت عام 2017".

كما قال السيد عبدالرحيم: "إن النتائج المالية لبنك الإثمار قد تضمنت تحقيق صافي ربح بلغ 9.38 مليون دينار بحريني لفترة الثلاثة أشهر المنتهية في 31 ديسمبر 2018 مقارنةً بصافي خسارة بلغ 0.44 مليون دينار بحريني عام 2017. وكان صافي الخسارة الخاص بمساهمي البنك خلال فترة الثلاثة أشهر المنتهية في 31 ديسمبر 2018 قد بقيت مستقرة عند 0.15 مليون دولار أمريكي مقارنة بالفترة نفسها من العام الماضي".

وأوضح السيد عبدالرحيم قائلاً: "إن صافي الإيرادات قبل خصم المخصصات والضرائب الخارجية للسنة المنتهية في 31 ديسمبر 2018 كان قد بلغ 13.70 مليون دينار بحريني، أي انخفاض بنسبة 28.0 في المائة مقارنة بصافي إيرادات بلغ 19.03 مليون دينار بحريني سجل عام 2017. وظل إجمالي الإيرادات مستقرًا خلال عام 2018، حيث سجل البنك 151.7 مليون دينار بحريني للسنة المنتهية في 31 ديسمبر 2018".

وأضاف السيد عبد الرحيم: "إن الميزانية العمومية لبنك الإثمار انخفضت بشكل طفيف بنسبة 3.5 في المائة، حيث بلغ إجمالي الأصول 3.13 مليار دينار بحريني كما في 31 ديسمبر 2018 مقابل 3.24 مليار دينار بحريني كما في 31 ديسمبر 2017. وفي الوقت الحاضر، ونتيجة لظروف السوق، فإن رصيد حسابات الاستثمارات المطلقة بلغ مليار دينار بحريني كما في 31 ديسمبر 2018، أي انخفاض بنسبة 6.6 في المائة مقابل 1.06 مليار دينار بحريني كما في 31 ديسمبر 2017. وقد بلغ إجمالي حقوق الملكية 85.39 مليون دينار بحريني كما في 31 ديسمبر 2018 أي أنخفض بنسبة 44.8 في المائة مقابل 154.60 مليون دينار بحريني كما في 31 ديسمبر 2017، ويعود هذا الانخفاض بشكل أساسي نتيجة تأثير معيار المحاسبة المالية (FAS 30) وتأثير أسعار صرف العملات نتيجة انخفاض قيمة الروبية الباكستانية خلال العام على حقوق المساهمين".

وأردف السيد عبدالرحيم بالقول: "يسعدنا أيضاً الإعلان بأن بنك فيصل المحدود بباكستان، وهو بنك تجزئة تابع لبنك الإثمار، قد حافظ على نموه ووصل عدد فروع حاليًا إلى 455 فرعاً موزعين على أكثر من 100 مدينة في باكستان بعد أن تم افتتاح 50 فرعاً جديداً خلال عام 2018. ويهدف البنك إلى توسعة انتشار شبكة فروع للتجزئة المصرفية في عام 2019 بافتتاح 100 فرع ليصل العدد الإجمالي للفروع 555 فرعاً مع نهاية عام 2019".

في بداية عام 2018، قام بنك الإثمار بإطلاق تطبيق Ithmaar eQ، وهو تطبيق حجز المواعيد الإلكتروني للهواتف الذكية والذي صمم خصيصاً لتقليل مدة انتظار العملاء في الفروع. ويسمح تطبيق Ithmaar eQ للعملاء بحجز المواعيد مباشرة أو إصدار تذكرة إلكترونية لأقرب فرع أو الفرع المناسب للعميل ويوفر التطبيق اتجاهات للوصول إلى الفروع وأوقات عمل كل منها. كما يوفر التطبيق نظام إدارة المعلومات للعملاء. ويمتلك بنك الإثمار واحدة من أكبر شبكات التجزئة المصرفية في البحرين مع 16 فرعاً 45 جهازاً للصراف الآلي موزعة في مواقع استراتيجية بمملكة البحرين.

كما قام بنك الإثمار خلال عام 2018 بالإعلان عن خطة إطلاق أول شبكة دفع بالبصمة في المنطقة. إن هذا الحل الذي تم ابتكاره مع شركة إيزي للخدمات المالية سوف يوفر للعملاء طريقة أسهل وأكثر أماناً لإتمام المعاملات المالية وستحدث ثورة في تجربة العملاء المصرفية. ومع تطبيق هذه التقنية، فإن عملاء بنك الإثمار يمكنهم الاستغناء عن بطاقتهم المصرفية لإنجاز معاملاتهم المالية عن طريق أجهزة الصراف الآلي لبنك الإثمار واستخدام بصماتهم مع إدخال رقم سري خاص عوضاً عن البطاقات لإتمام المعاملات المالية المطلوبة بطريقة أسهل وأكثر أماناً.

- انتهى -

عن الإثمار القابضة:

شركة الإثمار القابضة ش.م.ب. ("الإثمار القابضة أو الإثمار") هي شركة استثمارية مرخصة من قبل مصرف البحرين المركزي وتخضع لإشرافه وأسهمها مدرجة في بورصة البحرين وبورصة الكويت وسوق دبي المالي. تمتلك الإثمار القابضة كيانين تابعين لها بالكامل، إحداهما بنك الإثمار ش.م.ب. (م) (بنك الإثمار) وهو بنك تجزئة إسلامي تابع يتولى أعمال التجزئة المصرفية الأساسية، والأخرى أي بي كابيتال ش.م.ب. (م) وهي شركة استثمارية تقوم بإدارة الاستثمارات وغيرها من الأصول غير الأساسية، علماً بأن كلا الكيانين التابعين قد تم الترخيص لهما من قبل مصرف البحرين المركزي ويخضعان لإشرافه.

إن بنك الإثمار يقدم مجموعة متنوعة من المنتجات والخدمات المتوافقة مع الشريعة الإسلامية والتي تلبي الاحتياجات التمويلية والاستثمارية للأفراد والمؤسسات. كما لا يزال بنك الإثمار يحتفظ بحضوره في أسواق خارجية من خلال شركته التابعة، بنك فيصل المحدود (باكستان) ومحلياً من خلال صندوق دلمونيا للتطوير 1.

أما أي بي كابيتال فإنها تحتفظ بحضورها في أسواق المنطقة والخارج من خلال استثماراتها وشركاتها الزميلة، والتي تتضمن بنك البحرين والكويت وشركة الإثمار للتطوير المحدودة وسوليدرتي (وهي شركة تأمين إسلامية) وشركة نسيج والتي تتخذ جميعها من البحرين مقراً لها وشركة سينك لإدارة الأصول الدولية (هونغ كونغ) وشركة إثراء كابيتال (المملكة العربية السعودية).

Ithmaar Holding and its wholly-owned subsidiary, Ithmaar Bank, report 2018 financial results

- Ithmaar Holding's wholly-owned subsidiary, IB Capital, acquired an additional stake in Solidarity Group Holding, and becomes a subsidiary of IB Capital
- As part of its Digital Strategy, Ithmaar Bank completed a major upgrade during 2018 to its IT infrastructure and systems

MANAMA, BAHRAIN – 13 February 2019 – Ithmaar Holding B.S.C., a Bahrain-based financial institution, and its wholly-owned subsidiary, Ithmaar Bank B.S.C. (closed), a Bahrain-based Islamic retail bank, both reported profits as they each announced their financial results for 2018.

The announcement by the Ithmaar Holding Chairman His Royal Highness Prince Amr Al Faisal, who is also the Ithmaar Bank Chairman, follows the review and approval of both Board of Directors of the consolidated financial results for the year ended 31 December 2018.

Ithmaar Holding reported a net profit of US\$10.06 million for the year ended 31 December 2018, as compared to a net loss of US\$72.40 million for 2017. This included a net loss attributable to equity holders for the year ended 31 December 2018 of US\$23.98 million, as compared to the US\$84.71 million net loss reported for the same period in 2017. EPS for the year has improved to negative US Cents 0.82 compared from negative US Cents 2.91 for the same period in 2017.

The results included a net loss of US\$1.28 million for the three-month period ended 31 December 2018, as compared to a net loss of US\$56.2 million for 2017. Net loss attributable to equity holders for the three-month period ended 31 December 2018 was US\$26.71 million, a decrease of 53.7 percent as compared to a net loss of US\$57.67 million reported for the same period in 2017. EPS for the three-month period ended 31 December 2018 decreased by US Cents 0.92 compared to negative US Cents 1.98 for the same period in 2017.

Also in December 2018, Ithmaar Holding's other wholly-owned subsidiary, IB Capital, acquired, an additional stake in Solidarity Group Holding, one of the largest Takaful Group companies in Bahrain. As a result, Solidarity Group Holding became a subsidiary of IB Capital. During December 2018, Dilmunia Development Fund I L.P, a fund which is managed by Ithmaar's wholly-owned subsidiary, Ithmaar Bank, became subsidiary of Ithmaar Bank after the Bank's shareholding in the company increased to more than 50 percent.

"On behalf of the Ithmaar Holding Board of Directors, I am pleased to announce that, despite increasingly challenging market conditions, the Group is continuing its planned transformation in 2018 and concluded the year with remarkable achievements," said HRH Prince Amr. "These included improved financial performance, as well as the realisation of key growth initiatives," he said.

“The 2018 results show that net income before provision for impairment and overseas taxation for the year ended 31 December 2018 increased to US\$43.42 million, a 96.8 percent increase from the US\$22.10 million reported for the same period last year,” said HRH Prince Amr. This was mainly due to higher share of profit after tax from associates resulting from reclassification from held-for-sale to associate during the period,” he said.

“As a result, our operating income for the year ended 31 December 2018 increased to US\$259.82 million, a 12.7 percent increase from the US\$230.56 million reported for 2017. Operating income for the three-month period ended 31 December 2018 was US\$48.34 million, a 2.3 percent decrease from the US\$49.48 million reported for the same period in 2017,” said HRH Prince Amr.

“Ithmaar’s balance sheet decreased marginally by 1.4% with total assets at US\$8.49 billion as at 31 December 2018, compared to US\$8.61 billion as at 31 December 2017,” said HRH Prince Amr. Total owners’ equity stood at US\$116.36 million as at 31 December 2018, a 67.3 percent decrease compared to US\$355.33 million as 31 December 2017, mainly due to the Accounting standard, FAS 30 impact of previous year recognized in equity and the foreign exchange impact of devaluation of Pak rupee during the year recognized in equity,” he said.

“On behalf of both Boards of Directors, I take this opportunity to express our sincere thanks and appreciation to our shareholders for their confidence, and to the relevant regulators and other authorities for their guidance and support,” said HRH Prince Amr. “In particular, we are grateful to the Central Bank of Bahrain, to the Bahrain Ministry of Industry, Commerce and Tourism, the Bahrain Bourse, Boursa Kuwait and the Dubai Financial Market for their continuous guidance and support,” he said.

“I am pleased to inform you that as part of its Digital Strategy, Ithmaar Bank completed a major upgrade during 2018 to its IT infrastructure and systems. The upgrade, which was implemented to help support business growth, improve operational efficiency, improve internal controls and enhance customer experience, included a major project of upgrading the Bank’s core banking system and implementation of new eBanking system. The new system provides a strong foundation to support growth, allowing for the flexibility of quickly launching new products and services with focus on customer centricity,” said HRH Prince Amr.

Ithmaar Holding Chief Executive Officer, Ahmed Abdul Rahim, who is also the Ithmaar Bank Chief Executive Officer, said that performance of both institutions against the challenging market conditions of 2018 further reconfirm that sustained efforts to turn the Group around are indeed paying off.

“Ithmaar Bank’s financial results show a net profit of BD14.14 million for the year ended 31 December 2018, an increase of 126.7 percent compared to the net profit of BD6.24 million reported in 2017,” said Abdul Rahim. “Net profit attributable to equity holders for the year ended 31 December 2018 was BD1.41 million, a decrease of 10.9 percent compared to the net profit of BD1.58 million reported in 2017,” he said.

“The results included a net profit of BD9.38 million of the three-month period ended 31 December 2018, compared to a net loss of BD0.44 million reported in 2017,” said Abdul Rahim. “Net loss attributable to equity holders for the three-month period ended remains unchanged at \$0.15 million compared to same period previous year,” he said.

“Net income before provision for impairment and overseas taxation for the year ended 31 December 2018 was BD13.70 million, a 28 percent decrease compared to the BD19.03 million reported for 2017,” said Abdul Rahim. “Total income remained stable in 2018, with the Bank reporting BD151.7 million for the year ended 31 December 2018,” he said.

“Ithmaar Bank’s balance sheet decreased marginally by 3.5% with total assets at BD3.13 billion as at 31 December 2018, compared to BD3.24 billion as at 31 December 2017,” said Abdul Rahim. “Meanwhile, due to market conditions, the equity of unrestricted investment account holders stood at BD1 billion as at 31 December 2018, a decrease of 6.6% as compared to BD1.06 billion as at 31 December 2017. Total owners’ equity stood at BD85.39 million as at 31 December 2018, a 44.8 percent decrease compared to BD154.60 million as 31 December 2017, mainly due to the Accounting standard, FAS 30 impact of previous year recognized in equity and the foreign exchange impact of devaluation of Pak rupee during the year recognized in equity,” he said.

“I am also delighted to inform you that Ithmaar Bank’s retail banking subsidiary in Pakistan, Faysal Bank Limited, has maintained growth momentum and the Bank’s footprint now extends to 455 branches in more than 100 cities across Pakistan, after having added 50 branches during 2018. The Bank aims to have expanded its retail banking network by 100 during 2019 to reach 555 branches by the end of 2019,” he said.

Early in 2018, the Bank launched the Ithmaar eQ app, which is a smartphone electronic queuing app designed to significantly reduce and potentially even eliminate customer waiting time altogether. The Ithmaar eQ app allows customers to directly book appointments or issue virtual eTickets for the nearest or most convenient branch, timings and directions, and notifies customers when their turn approaches. The app also provides significant MIS on customer behaviour. Ithmaar Bank operates one of the largest retail banking networks in Bahrain with 16 branches and 45 ATMs in strategic locations around the Kingdom.

Later in the year, Ithmaar Bank announced plans to launch the region’s first biometric payment network. The Bahrain-created solution by Eazy Financial Services will provide consumers with a safer, more convenient and more secure way to bank, and will bring a revolutionary improvement in customers’ experience with banks. When implemented, Ithmaar Bank customers will no longer be required to use their bank cards at Ithmaar ATMs. Instead, they will simply be able to use their fingerprint along with their PIN to process financial transactions. This provides a simpler, more secure way to process financial transactions than ever before.

-ENDS-

About Ithmaar Holding:

Ithmaar Holding B.S.C. (“Ithmaar Holding or Ithmaar”) is licensed as an investment firm and regulated by the Central Bank of Bahrain (CBB) and is listed on the Bahrain Bourse, Boursa Kuwait and Dubai Financial Market. Ithmaar Holding owns two wholly-owned subsidiaries Ithmaar Bank B.S.C (closed) (Ithmaar Bank), an Islamic retail bank subsidiary which holds the core retail banking business, and IB Capital B.S.C. (closed) (IB Capital), an investment firm subsidiary, which holds investments and other non-core assets. The two subsidiaries are licensed and regulated by the CBB.

Ithmaar Bank provides a diverse range of Sharia-compliant products and services that cater to the financing and investment needs of individuals and institutions. Ithmaar also maintains a presence in overseas markets through its subsidiary, Faysal Bank Limited (Pakistan) and locally through Dilmunia Development Fund I L.P.

IB Capital maintains a presence in regional and overseas markets through its investments including in associated companies. These include Bahrain-based BBK, Ithmaar Development Company Limited, Solidarity (an Islamic insurance company), Naseej and Citic International Asset Management (Hong Kong) and Ithraa Capital (Saudi Arabia).